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Föloldani a merevségeket 
Nem igaz az a hir, hogy 

az Ellenzéki Kerekasztal 

(EK) megszakította a tár-

gyalásokat az MSZMP-vel 

— nyilatkozta az MTI mun-

katársának érdeklődésére 

Tölgyessy Péter, az EK tár-

gyalócsoportjának tagja. 

Hozzátette: a má jus 8-ai 

központi bizottsági ülés óta 

valóban nem volt kapcso-

latfelvétel, de az Ellenzéki 

Kerekasztal továbbra is 

fenntart ja a m á r korábban 

ismertetett javaslatait. Az-

zal kapcsolatban, hogy az 

M S Z M P reformkörei szege-

di tanácskozásukon konzul-

tációkat kezdeményeztek az 

ellenzékkel, e lmondta: ez 

i nkább beszélgetés lenne, 

mert az Ellenzéki Kerekasz-

talnak a mindenkor i kor-

mányzó párt által^ ki jelölt 

illetékesekkel kell tárgyal-

nia. Az EK természetesen 

abban érdekelt, hogy az 

M S Z M P igazi reformpárttá 

vá l jon, de a reformerők-

Az MSZMP 
és az EK 

egyelőre még nincsenek a 

párt centrumában. Szólt ar-

ról is, hogy véleménye sze-

rint az M S Z M P reformkö-

rei természetesen elhelyez-

hetik ma jd koszorúikat 

Nagy Imre sír jánál . 

Tóth András, az M S Z M P 

szakértője e lmondta: a tár-

gyalások a legutóbbi KB-

ülés óta egyelőre azért szü-

netelnek, mert vár ják , hogy 

a különböző szervezetek vá-

laszt ad janak a Központi 

Bizottság kezdeményezésé-

re. A reformkörök nincse-

nek felhatalmazva a tárgya-

lások folytatására, de üd-

vözlendő minden olyan kez-

deményezés, amely a jelen-

legi holtpontról kimozdít-

hat ja a megbeszéléseket. 

Szólt arról is, hogy a Köz-

ponti Bizottság má jus 29-ei 

ülésén várhatóan foglalko-

zik az ellenzék és az M S Z M P 

közötti tárgyalásokkal. Tóth 

András szerint elképzelhető, 

hogy a nemzeti kerekasztal 

va lamifa j ta csoportosítással 

j ö j j ön létre, így például , az 

egyik oldalon ü lne az Ellen-

zéki Kerekasztal, a mási-

kon az MSZMP . Ugyanak-

kor helyet kapnának az asz-

talnál olyan szervezetek is, 

amelyek egyik oldalon sem 

k ívánnak ülni . Esetleg meg-

figyelők is részt vennének a 

tárgyaláson, olyan szerve-

zetek, csoportok, amelyek-

nek neve eddig nem vető-

dött fel. Végezetül hangsú-

lyozta: a jelenlegi megme-

revedett ál láspontokat mi-

előbb fel kell oldani, mert 

ezt igényli a társadalmi 

helyzet, a válság elhárítása, 

s a közvélemény is a fele-

lős polit ikai tényezőktől. 

(MTI) 

flz 5-ös út újonca: Kistelek 
A név változatlan maradt 

természetesen, csupán ran-
gosabb lett Kistelek,' és ran-
gosabb lett Csongrád me-
gye: márc ius elsejétől két 
várossal gyarapodott dél i 
régiónk. Tettünk má r egy 
városi sétát Móraha lmon, 
ezúttal pedig Kistelek vá-
rosi út ja i t j á r juk . 

Fagylaltozó t gyerekeket 
kérdeztem, hogy tapasztal-
nak-e változást, azóta, hogy 
a városi jogú nagyközségből 
város lett? 

— Mi semmit. Ugyanúgy 
kell iskolába járni , drága a 
fagyi. Egy azért mégis vál-
tozott: tanyán élő baráta ink 
azzal ugratnak, hogy most 
mái1 Nagyteleken lakunk. 

— Mi a véleménye Ott 
József tanácselnöknek? 

— Megy tovább minden . 
Befejeztük a szennyvíz-fo-
gadótelepet, am i t a v ízmű, 
a tejüzem és a tanács finan-
szírozott. A tanácsnak 12 
mi l l i ó 600 ezer for int jába 
került eddig. Ha elkészül-
nek a járulékos beruházá-
sok, 20 mi l l ió lesz a költ-
ség. Ez nagyon fontos mun-
ka. hiszen a napi 450 köb-
méter szennyvíz tisztítása 
helyett ezer köbmétert tud 
„feldolgozni". A tisztítómű-
re 400 család lakását le-
het rákötni . 

— Mennyit kell a lakók-

nak fizetni? 

— A z előzetes számítások 
szerint 35-38 ezer for intba 
kerül ma jd , am i t tíz év alatt 
kell visszafizetni. 

— Mégis, mit jelent a vá-
rosi rang? 

— Egyelőre csupán any-
nyit, hogy elismerték azo-
kat az erőfeszítéseket, ame-
lyekkel javítottuk az egész-
ségügyi ellátást, u kereske-
delmet, a szolgáltatást. Egy 
városban e lvárható legalább 
egy középfokú oktatási in-
tézmény is. Nekünk itt 
adott a g imnáz ium és pos-
taforgalmi szakközépiskola. 

Városi but ik Kisteleken 

A védőnő: vá r juk a fej-
lesztést 

Nem panaszkodhatunk az 

iparra sem. 

— Több pénz jut fejlesz-

tésre? 
— A költségvetés nem 

változott, az igények pedig 
nőnek, ez okoz némi fe-
szültséget. A z igazság az, 
hogy a tanácsi pénz zöme 
elmegy az iskola, a z óvoda, 
a bölcsőde és az egészség-
ügyi intézmények zavarta-
lan üzemeltetésére. Remél-
jük , ma jd változik ez a 
helyzet. Még azt e lmondom, 
hogy ú j ivóvízkutat fúra-
tunk 5 mil l ióért, 3 mi l l ió 
pedig a fiatal házasok és 
a többgyermekes családok 
támogatására kell. 

— A magantőkét nem le-
het bevonni a város fejlesz-
tésébe? 

— Lehet. Egy vál la lkozó 
kempinget nyit a z 5-ös ú t 
mellett. Lényeges ez, hiszen 
Kisteleken tud juk tartani 
legalább néhány napra a z 
átutazó vendéget. 

— Mit terveznek még? 

— A munkahelyeken olyan 
kereseti lehetőséget kell te-
remteni, am i vonzó. Ezen-
kívül a lakosság igényei-
nek a kielégítése a legfon-
tosabb. Tudjuk, mi t akar-
nak az emberek, kéréseiket 
rangsoroljuk, és igyekszünk 
azokat megvalósítani. 

Ezt tudtam meg a tanács-
elnöktől , de arra ls kíváncsi 
voltam, hogyan gondolkozik 
a járókelő. 

— Rettentően le vagyunk 
maradva — mondta Faze-
kas Sándor. A vi lágon sem-
mit nem érzek még, hogy 
városlakó lettem. Egyetlen 
szórakozás a foci, de arra js 
kevés a pénz. Van néhány 
füstös kocsma, de ott nem 
lehet szórakozni, a diszkó 
meg nem ilyen középkorú 

embernek való. ö r ü l n ék egy 
olyan étteremnek, ahol ci-
gányzene mellett lehetne be-
szélgetni. 

Tóth Sándorné védőnő: 
O j művelődési ház kelle-
ne, mert a jelenlegi az min-
den, csak nem kultúrház. 
Elégedetlen vagyok a hús-
ellátással. Mind ig ugyanazt 
az 5-6 féle felvágottat ka-
pom. Miért csak hetente 
kétszer hoznak hentesárut? 
f r ja csak le azt is, hogy 
bennszülött kisteleki va-
gyok, ismerem és szeretem 
az embereket, időseket, fia-
talokat egyaránt. Szeret-
ném, ha a lakók jogos igé-
nyeit kielégítenék. Tudom, 
hogy ez lassú folyamat, ab-
ból a kevésből kell gazdál-
kodni, am i van. Vár j uk tü-
relemmel a fejlesztést. 

A. S. 

„Felülről nem lehet 
alulról szerveződni!" 

Csak néhány hónap telt el a sokat em-
legetett pártvita óta, amelynek központ i 
anyaga az M S Z M P lakóterületi szervező-
dését szorgalmazta volna. Akkor több 
volt a fanyalgó, m i n t a helyeslő, t öbb a 
félreértő, m i n t a z értő. Pedig há t ez 
M S Z M P legértetlenebb tagjainak is tudo-
másu l kell venniük, a munkahe ly i „poli-
t izá lás" fölött el jár az idő Azaz, elérke-
zik a z igazi polit izálás ideje, amikor va-
lóban az emberekkel és társadalmi-politi-
kai folyamatokkal kell foglalkoznia an-
nak, ak i polit izálni akar , nem pedig vál-
lalati-gazdálkodási kérdésekkel, am i re a 
jövőben egyetlen pártnak sem lesz joga. 

Sok párt tag azonban kapva-kapott a 
fö lkínálkozó ú j lehetőségeken. Némi el-

lenál lást is legyűrve alapítottak ú j , lakó-
területi alapszervezeteket. Közü lük ü l t ünk 
le néhánnyal beszélgetni. A megalakulás 
időrendjét nézve, a z MTESZ-nél tavaly 
decemberben létrejött alapszervezet kép-
viselőjével, Oláh Istvánnal, a két hónap-
j a megalakul t postás közéleti (belvárosi) 
alapszervezettől Gyenesey Edinával, az 
algyői olaj ipari lakóterületi pártszervezet-
től Babcsán Lászlóval, s a text i lművek 
dolgozóiból a napokban megalakul t észa-
k i városrészi-makkosházi-rókusí -lakóterü-
leti alapszervezettől Nagy Gizellával és 
Iiévészné Vajda Évával. (Hogy el ne 
felejtsem. O l áh István feleségével érke-
zett, akivel egy alapszervezetben dolgoz-
nak immár. ) 

— De hogyan is jöttek lét-
ra ezek az alapszervezetek? 

Gyenesey Edina: — Köz-
életi alapszervezetet akar-
tunk létrehozni, közéleti 
feladatokra. Azt ugyanis 
láttuk, ,hogy a munkahely i 
polit izálás föltételei szük-
ségképpen beszűkülnek. 
Azonos gondolkodású csapat 
jotít össze, valamennyien a 
postaigazgatóságon dolgo-
zunk, bár sokfelé lakunk. 
Aztán, hogy valóban el-
kezdtünk politikai kérdések-
kel foglalkozni, kiderült , m i 
Ls sokféleképpen l á t juk a 
dolgokat. Például — am ikor 
meghívtuk az M D F képvise-
lő i t — kiderült , másként 
gondolkodunk a nyilvános-
ságról, vagy éppen a jelen-
legi helyzetről. Meg kellett 
tanulnunk, emberek vannak, 
akikkel foglalkoznunk kell, 
hogy nem m i vagyunk a 
fontosak, hanem ak ikér t 
dolgozunk. így derült k i : 
mindenk inek szembesülnie 
kell önmagával is. Mostanra 
kezd kia lakuln i köztünk 
egy. a valósággal szembesü-
l ő konszenzus . . . 

Oláh István: — Tavaly 
december 20-án nyilvánítot-
tuk magunka t megalakult-
nak. Azzal a céllal, hogy 
konkrétan bekapcsolódjunk 
a lakóterületi polit izálásba, 
s fö lkészül jünk a választá-
sokra is. így tudtuk fölven-
ni a kapcsolatot az ellenzéki 
mozgalmakkal , am i nagyon 
hasznos, akkor is, ha i nkább 
vi tá ink vannak, mintsem az 
egyetértés -lenne jellemző, 
bármiben is. De nem ját-
szunk határozathozatalosdit, 
rriunkatervesddt Azzal fog-
lalkozunk mindig , ami ép-
pen aktuális. Például a 14-
ek platformjával , vagy a re-
formköri konferenciával. 
Mindenképpen szükségesnek 
tar t juk a lakóterületi politi-
ka) centrumok kialakítását, 
ahová olyanok mennek, ak ik 
valóban pol i t izálni akarnak. 
Erre azonban egy tömeg-
párt al igha képes. De miért 
ne lehetne megteremteni 
egy nolit.i7-íIó választási párt 
struktúráját , há kesébb lét-
számmal is? Hisz ak ;ket 
nem annyira -a polit ika, 
m i n t a közcrség érdekel, 
mi-l'ió má s formában meg-
ta lá lhat ják egymást, aká r a 
Dárt segítségével is. Meg 
kellene egyezer már érteni 
mindenk inek: n párttagság 
végképp nem lehet a lka lmas 
i m m á r semmiféle „védett-
ség" nyújtására. 

— És a tömegek? 
Oláh István: — Választó-

ként kell számolni velük el-
sősorban. Olyan, a lu l ró l 
épü lő pol i t ikai programmal , 
am i t ők. is magukénak tud-
nak val lani De ebben a 
helyzetben a „tömeg" im-
m á r n em a hivatalos politi-
kai kurzus legit imálására 
kell. 

— Milyen szerepe lehet a 
lakóterületi politikai centru-
moknak? 

Babcsán László: — M i Al-
győn két hete alakítottuk 
meg az olajosok lakóterüle-
ti alapszervezetét, és hir-
dettük meg a lakóterületi 
polit ikai centrum létrehozá-
sát. M i t mond j ak? — szűk-
nek bizonyult a tanácsháza 
nagyterme. Mert azzal fog-
lalkoztunk — és a l ighanem 
ez a valódi pol it izálás —, 
ami bánt ja a z embereket. 
Például , hogy Algyőn nincs 
tanácsi elöljáróság, minde-
nért Szegedre kell bejönni , 
ahol úgy bánnak az embe-
rekkel sokszor, m i n t a iku-
tyával. Szóval, ragaszkodunk 
ahhoz, hogy Algyőn legyen 
építésügyi, szociálpolitikai és 
adóügyi előadó, méghozzá 
algyőiek. Akikkel szót Ls tu-
d u n k érteni. És számba vet-
tük a tornaterem, a műve-
lődési ház, vagy egy eset-
leges tanmedence ügyét is. 

— Hallani, a pedagógusok 
osztatlan rokonszenvét is 
kivívták, ök is belépnek 
önökhöz. 

Babcsán László: — ö k 
mindanny ian Szegeden lak-
nak. Igaz, mi valamennyien 
olajos f izikai dolgozók va-
gyunkl De az óvónők — 
ak ik algyőiek — m á r jelez-
ték belépési szándékukat a z 
alapszervezetbe. Tudja, ed-
dig az volt a legnagyobb 
baj , hogy ahány pártszerve-
zet volt Algyőn, annyi ága-
zati pártbizottsághoz tarto-
zott. „E lmentünk" egymási 
mellett, még a palacktöltő-
ben dolgozókkal is. mer t 
azok dégázosok. Pedig há t 
egy csónakban evezünk. 
Ivlost m a j d megpróbá lunk 
lendíteni közös dolgainkon. 
Es érezzük, hogy a párton-
kívül iek is ve lünk vannak, 
például a szabadstrand 
ügyében. Velünk, a bürok-
ráciával szemben. 

Nagy Gizella: — Népsze-
rű , az emberek érdekeit 
képviselő programra, még-
hozzá helyi programra van 
szükség. Akkor nemcsak m i 
lá t juk értelmét a munkánk-

nak, hanem a körziet l akó i 
is. Ehhez akar juk megnyer-
ni a körzetben lakó nagy-
üzemi dolgozókat, mert nem 
szeretnénk textiles alapszer-
vezetnek megmaradni . 

Révészné Vajda Éva: — 
Van köztünk szövőnő, üzem-
mérnök, művelődési szak-
ember és osztályvezető is. 
S/óval , színes a paletta. A 
munkábó l pedig mindenfé le 
bürokrat izmust száműzn i 
akarunk. És m á r l á t j uk : j ó 
kapcsolatunk lehet a m á r 
meglevő lakóterületi alap-
szervezetekkel is. 

Nagy Gúella: — És szo-
ros kapcsolatokat aka runk 
kiépíteni a terület tanács-
tagjaival és országgyűlési 
képviselőjével is. Ugyanis 
valóban polit izálni akarunk , 
fölszámolva azt a tévhitet, 
hogy nem a pártra tartoz-
nak az emberek apró-csep-
rő gondjai. Igenis, a pártra 
is tartoznak, és föl kell vál-
la lnunk a gondokat. Igaz, 
így Ls nehéz lesz visszasze-
rezni az M S Z M P tekinté-
lyét De megéri. Ehhez azon-
ban rá kell j önnünk , nem 
egymást, hanem másokat 
kell győzködnünk. És első-
sorban tettekkel. 

— Egyáltalán, lehet alul-
ról szerveződő párt az 
MSZMP? 

Gyenesey Edina: — Csak-
is úgy, ha ki izzadjuk, ki-
szenvedjük, am i a miénk , 
íimivel hatással le-hetünk a 
pártra és a- városrész életé-
re. Mert fölülről nem lehet 
alulról szerveződni. Nekünk 
abban kell segítenünk az 
embereket, hogy sikerül iön 
nekik á l lampolgárrá válni-
uk. Nem kell m ihdenk inek 
polit izálnia, hisz a társa-
da lmi feszültségek úgvis át-
ha t j ák-a magánszférát. De 
az embereknek érezniük 
kell, högv számít a szavuk, 
hogy megkérdezik őket. És 
nemcsak választások ideién. 

Oláh Miklós, a városi 
pártbizottság t i tkára mind-
ehhez csak annvi t fűzöt t 
hozzá: a lakóterületi párt-
szerveződést segíteni kell, 
de nem. szabad erőszakolni. 
De így a laku lhat ki való-
ban sokszínű szervezeti 
struktúra, amelyben a pár t 
i m m á r valóban föl t ud vál-
lalni valódi közösségi cél-
kitűzéseket 

Nagy Gizella szerint Pe-
dig: — A munkahely i fá-
sultság után, végre va lóban 
t-s igazán van m i t t ennünk ! 

Sz. I . 

Takarítani sokféleképp 
lehet. A söprű, lapát, fel-
mosórongy, s hogy a tech-
n iká t se felejtsük ki — egy 
Rakéta porszívó egy át lag 
takarítónő kelléktára. Az 
Uni lever mult inacionál is 
vál la lat osztrák cégének a 
napokban a Hungár ia 
Szál lóban bemutatott ta-
karí tó és higiéniai berende-
zései között ilyeneket nem 
láthattam. Helyette agya-
fúrt módozatokat 8 és 409 
ezer forintos mas inák ké-
pében, miként lehet egy 
felmosást száraz kézzel 
átvészelni, egy 2-3 méter 
magasan levő ablakot lét-
ramászás nélkül letisztíta-
ni . A vál lalatok, intézmé-
nyek képviselőinek — 
m in t potenciális vevőknek 
— szemmel láthatóan tet-
szett a produkció, am i n t az 
osztrák igazgató öltöny-

Egy világcég névjegye 
ben, nyakkendőben sikál-

j a a szálloda padlóját . Igaz, 

előtte is tiszta volt, de itt 

nem ez volt a lényeg. Lát-

hattuk, miként lehet meg-

adn i a mód j á t egy látszó-

lag hétköznapi művelet-

nek. 

Adva van egy vál lalat , 
amely úgy termel, gyárt ja 
a készülékeit, hogy közben 
megdolgozza a piacot is. 
Ügy tűn ik , Magyarország 
a maga vödrös felmosóron-
gyos valóságával bizalom-
gerjesztő terep. Itt lehet a 
nagy ugrást elérni. Ter-
mészetesen rendelni is le-
hetett helyben, s az árak 
sem voltak titkosak, s fi-
zetőeszközként megteszi 

egy forint nevű pénznem 

is. 

Szóval, am i t l á t tunk: a 

jövő. Feltéve, ha abba az 

irányba haladunk. Persze, 

közbülső megoldás is kí-

nálkozik, am i t szinte illet-

lenség leírni. Nem biztos, 

hogy mindent készen kell 

megvenni . pé lda erre a 

kerekeken guru ló takarító-

kocsi, raj ta praktikus, de 

egyszerű kézi szerszámok. 

A lényege nem az a pár 

műanyag vödör és rozsda-

mentes csőváz, hanem a 

célszerűség tömény valósá-

ga. Ilyet aká r a műhely-

ben is össze lehetne büty-

kölni , s talán hetven he-

lyett húszezerből is k i jön-

ne. Ha eddig nem jö t tünk 
rá magunktó l , há t most 
kaphat tunk rá ötletet. In-
gyen, 

Sok-sok hasonló ötletből, 
vigyázva, hogy n e essünk 
a lopás gyanújába , ú j ter-
mékek születnének. Má r 
rég nem a takarítóeszkö-
zökről van itt szó, hanem 
termelési és értékesítési 
stratégiáról. S ha megló-
dul a fantáz iám, egy m a 
még hihetetlennek tűnő 
kép sejlik fel bennem; egy 
ingu j j ra gyűrkőzött ma-
gyar igazgató, gyárának 
termékeivel a kezében be-
mutatót tart, s, felveszi a 
megrendeléseket. Mond juk , 
épp Ausztr iában. Közben 
mosolyog, s leteszi orszá-
gunk névjegyét a fejlett 
vi lágban. 

Töth Szeles István 


